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Landsbygdsutvecklingsrådet 

Umeå kommun 

Torsdag 2025-06-04 

Klockan 09.00-15.00 

Plats: Brännlands wärdshus  

  

 

Kallade: 

Bygderådet Umeå: Alf Söderlund, Eva Lindman, Ulla Gustafsson, Roger Sandström 

Västerbottens idrottsförbund: Niclas Bromark, Mikael Eriksson 

Enskild förening på Umeå landsbygd: Maria Bergstén Stöckebygdens Utveckling, Olle Nygren 

Holmöns utvecklingsforum 

Företagarna Umeå: Johanna Engström, Torbjörn Wennebro 

LRF Umeå: Per-Gunnar Olofsson, Ingvar Persson 

Enskilt företag på Umeå landsbygd: Kristina Johansson, Emma Bornerberg 

Umeå universitet: Marco Eimermann 

SLU: vakant 

Umeå kommun: Mikael Berglund, Mattias Larsson, Bore Sköld, Elmer Eriksson. 

Jennie Bergvall Kalén handläggare, Linn Alexandersson handläggare, Elin Lindqvist 

sekreterare 

Inbjudna gäster:  

Fredrik Forsell, UKF kollektivtrafik  

LBR:s mötesagenda är indelad enligt dessa kategorier:  

Förutsättningar: ex. infrastruktur, kommunikationer, byggande, service 

Lokalt näringsliv: företagande, ex. besöksnäring, skogs- och lantbruk 

Hållbar utveckling: ex. miljö/klimat, attraktivitet, kultur, föreningsliv, jämställdhet, 

mångfald 
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Övergripande 

 

Ärende Omfattning 

Agenda  • Välkommen (Mathias) 

• Genomgång av kollektivtrafik på Umeås landsbygder (Fredrik 

Forsell, UKF)  

• Landsbygdsstrategernas punkter ink. landsbygdsvepet  

• Runda mellan rådsledamöterna 

• Hur mår dom gröna näringarna i Umeå Kommun  

• Inför landsbygdsdag 8 oktober  

• Rundvandring på området av hembygdsföreningen Umbygda 

• Övrigt   

Genomgång av 

kollektivtrafik på 

Umeås landsbygder 

(Fredrik Forsell, UKF)  

 

 

Fredrik visar en presentation (se bifogad presentation) och berättar 

inledningsvis att UKF totala omsättning är ca 320 miljoner kr, varav 60 

% går till stadstrafik och 40 % till landsbygdstrafik, inklusive 

Norrbyskärs färja. UKF:s budget är ca 160 miljoner, varav 105 miljoner 

för Ultra-bussar. Cirka en tredjedel av budgeten går till 

landsbygdstrafik, inklusive Norrbyskär och administration. 

Resande och trafikvolymer: 

Totalt cirka 11 miljoner resor, där landsbygdstrafiken står för cirka 1 

miljon. Största landsbygdslinjerna i Holmsund och Obbola med 600 

000 resor och Sävar/Täfteå med ca 40 00 resor per år. Bra trafik 

erbjuds för byar med viss storlek, tätorter med cirka 10 000 invånare 

behövs för fullt utbud. 

Utveckling och satsningar: 

UKF-styrelsen har satsat mest på landsbygden, främst i Holmsund, 

Obbola, Sävar, Täfteå och Tavelsjö. Resandet har ökat med 10 % i 

Holmsund, 15 % i Sävar och 50 % i Tavelsjö-främst tack vare utökad 

trafik. 

Skolskjuts och samordning: 

Skolskjutsen är en viktig del av landsbygdstrafiken, med en kostnad 
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för för- och grundskolan på cirka 40 miljoner kr per år. Samordning av 

skoltrafik med allmän kollektivtrafik ökar effektiviteten. Vid större 

barnantal används bussar via länstrafikens trafikavtal som öppna 

linjer. 

Kapacitet och trafikupplägg: 

Kapaciteten är tillräcklig; nya bussar köps in vid behov. Offpeak-

trafiken (kvällar, helger) ska förbättras utan att nya fordon behövs. 

Anropsstyrd trafik är begränsad och kräver förhandsbokning, vilket 

minskar användningen/attraktiviteten. 

Prioritering av trafik: 

Fokus läggs på att först förbättra områden med störst potential att 

öka resandet. Upphandling pågår, vissa linjer/turer tas bort och 

elbussar introduceras från december 2026. 

Sommarlovskort och gratisresor: 

Sommarlovskort planeras med ca 6 miljoner kr i budget för 2026, 

unikt för Umeå kommun. Gratis kollektivtrafik för ungdomar gäller 

lika i stad och landsbygd, men utmaningar finns eftersom en liten del 

av trafiken finansieras av Region Västerbotten vilket kräver ett särskilt 

avtal, exempelvis trafik genom Botsmark och Håknäs. 

Effekter av gratisresor: 

Erfarenheter visar att ökat trafikutbud är effektivare än gratisresor för 

att minska biltrafik och öka kollektivt resande. Gratisresor kan leda till 

överbelastning i rusningstid och minskad gång/cykling, samt ibland 

vissa individer som avstår bussen vid trängsel. 

Erfarenheter från andra län: 

Gratisresor har prövats i Västernorrland och Jämtland med varierande 

resultat. Huvudpoängen är att turtäthet och bra trafikutbud är 

viktigare än kostnadsfria resor. 

Jämställdhet och tillgänglighet: 

Gratis resor och subventioner ska gälla lika för alla ungdomar, men 

särskilda utmaningar finns i glesbygd och områden med enbart 
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regiontrafik eller ingen trafik alls under sommaren. Ekonomiska 

faktorer spelar stor roll för ungdomars mobilitet. 

Teknologiska framtidsutsikter: 

Autonoma fordon ses som en viktig lösning på landsbygden, där 

förarförda bussar är dyra att finansiera. Pilotprojekt pågår, bland 

annat i Tavelsjö. 

Dialog med intressenter: 

Fredrik träffar regelbundet företagare, framför allt i Umeå stad, för 

att anpassa trafiken efter arbetsplatser och flygtider. 

Landsbygdsområden är svårare att nå. 

Kommunikation och framtida arbete: 

UKF uppmanar till dialog om behov och förändringar. Exempelvis 

planeras att återinföra en tur mellan Norrbyn och Hörnefors. Arbetet 

med landsbygdsstrategier och samordning fortsätter för att förbättra 

kollektivtrafiken. 

Landsbygdsstrategernas 

punkter inkl. 

landsbygdsvepet 

Umeå kommuns plan för kommersiell service  

Linn berättar att serviceplanen antogs 3 juni i Kommunstyrelsen. 

Planen har fokus på strategiskt viktiga orter för varuförsörjningen 

fram till 2030. Ta del av serviceplanen här: Planer och program för 

Umeås landsbygder - Umeå kommun 

Mobila byakontor 

Linn berättar att det Mobila byakontoret rullar på och att de besökte 

Djäkneböle senast den 2 juni varav de blev en del diskussion om de 

gröna näringarna och utmaningen med att beviljas lån från banken för 

att genomföra investeringar.  

Linn berättar också att det mobila byakontoret besöker Stöcksjö efter 

sommaren den 18 augusti, varav de bland annat kommer få besök av 

Bygglovshandläggare och byggnadsinspektörer som inte följt med på 

någon av de tidigare träffarna. Ta del av hela körschemat här: Mobilt 

byakontor - Umeå kommun 

Arbetsgrupper LBR 

Linn berättar att hon varit i kontakt med varje arbetsgrupp och att 

https://www.umea.se/byggaboochmiljo/samhallsutvecklingochhallbarhet/landsbygdsutveckling/planerochprogramforumeaslandsbygder.4.4ff54ec174f999469c1908.html
https://www.umea.se/byggaboochmiljo/samhallsutvecklingochhallbarhet/landsbygdsutveckling/planerochprogramforumeaslandsbygder.4.4ff54ec174f999469c1908.html
https://www.umea.se/byggaboochmiljo/samhallsutvecklingochhallbarhet/landsbygdsutveckling/mobiltbyakontor.4.1de870d7195cb1f57ecbbf.html
https://www.umea.se/byggaboochmiljo/samhallsutvecklingochhallbarhet/landsbygdsutveckling/mobiltbyakontor.4.1de870d7195cb1f57ecbbf.html


 

5 (9) 

befintliga arbetsgrupper kommer vara kvar, d.v.s. Bostäder, förskola 

och skola samt lokal livsmedelsproduktion. Däremot kommer 

arbetsgrupper vara vilande tills tydliga uppgifter finns 

kommunicerade till Linn och Jennie. 

Inspel Alf: Jobbar ständigt med skol- och byggfrågor, varav det är 

fokus på processer och tidsplaner, särskilt för byggande. 

Inspel Torbjörn: Vill aktivera kommunen i bostadsfrågor med Mikael 

Berglund involverad. 

Jorden och skogen i stan  

Linn berättar att arrangemanget och kunskapsdagen “Jorden och 

skogen i stan” går av stapeln på Forslunda gymnasium 11-12 

september. Under dagen får elever lär sig om matens väg från jord till 

bord. I dagsläget är endast 1 utställare anmäld hittills och fler behövs. 

Glädjande är däremot att ca 1200 elever deltar, varav sista 

anmälningsdag för skolorna är 13 juni. 

Fossilfri leverans av gods i glesbygd 

Linn berättar att under två veckor med start 9 juni kommer post och 

paket upp till 5 kg levereras med drönare till Holmön. Projektet är ett 

test där Umeå kommun är en samverkanspart och handlar om att 

undersöka förutsättningarna som finns för drönartransporter. 

Drönaren kommer ta ca 12 minuter jämfört med färjans 45 minuter. 

En stor utmaning är väder och vind. 

Läs  mer om projektet här: Holmön blir testpilot för drönarleveranser 

- Umeå kommun 

Med ön som katalysator: lokala modeller för hälsa och social välfärd 

i arktiska landsbygder 

Jennie berättar att Umeå kommun under 2025 driver ett projekt med 

Holmön som testmiljö som handlar om att utforska hur offentliga 

verksamheter kan organisera sig på nya sätt för att möta behoven av 

omsorg och social välfärd i landsbygder.  

Jennie är projektledare på 50 % och berättar att hittils i projektet har 

dialoger och workshops hållits med tjänstepersoner från flera olika 

verksamheter på Umeå kommun. Fokus under dialogerna har varit att 

https://www.umea.se/byggaboochmiljo/samhallsutvecklingochhallbarhet/landsbygdsutveckling/arkivlandsbygdsutveckling/holmonblirtestpilotfordronarleveranser.5.2c95bec7196e625bfc779336.html
https://www.umea.se/byggaboochmiljo/samhallsutvecklingochhallbarhet/landsbygdsutveckling/arkivlandsbygdsutveckling/holmonblirtestpilotfordronarleveranser.5.2c95bec7196e625bfc779336.html
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identifiera behov och utmaningar som verksamheterna har kopplat till 

att tillgodose servicebehov i landsbygder. Två workshops kommer 

också hållas på Holmön tillsammans med tjänstepersoner och 

Holmöbor. Dialogerna kommer ligga till grund för eventuella 

modeller/arbetssätt som kan testas i nästa steg. Ett 

genomförandeprojekt kommer sökas till hösten. Läs mer om projektet 

här: Pågående landsbygdsprojekt - Umeå kommun 

Landsbygdssvepet 

Linn tipsar om två saker som kan vara bra att känna till: 

• 17-18 september arrangeras en Landsbygdskonferens i Husum 

(Örnsköldsviks kommun) där årets tema är social hållbarhet. 

Läs mer här: LANDSBYGDSKONFERENSEN HÖGA KUSTEN - 

Leader Höga Kusten 

• Bygdegårdarnas Riksförbund erbjuder bygdegårdsföreningar 

att söka utvecklings och hållbarhetscheckar. OBS! 

Utvecklingscheckar behöver sökas senast 31 augusti 2025. Läs 

mer här:  Utvecklings- och hållbarhetscheckar – 

Bygdegårdarnas riksförbund 

Runda mellan 

rådsledamöterna 

• Enskild förening, Stöckebygdens utveckling, Maria – Maria 

berättar att föreningens förstudie om krisberedskap ska 

slutredovisas i mitten av juni. Förstudien har fokuserat på 

modeller för resiliens, inte bara vid kriser utan också för ökad 

självförsörjning av mat och vatten. Nästa steg är att 

föreningen ska skicka in en ansökan om ett genomförande 

projekt till Tillväxtverket, här är deadline i september. 

Projektet kommer genomföras i samverkan med blandat 

annat Region Västerbotten och Vilhelmina kommun. Utöver 

det berättar Maria att Leader Idériket 2030 hittils har beviljat 

utvecklingsprojekt för ca 16 miljoner kronor. Inom kort 

kommer Leader-kontoret också göra det möjligt för föreningar 

att söka dedikerade ungdomscheckar och för företag att söka 

företagscheckar. Håll dig uppdaterad via deras hemsida: Hem - 

Leader Idériket Umeåregionen 2030 

https://www.umea.se/byggaboochmiljo/samhallsutvecklingochhallbarhet/landsbygdsutveckling/pagaendelandsbygdsprojekt.4.5e3bd7171837c9a2099b0c.html
https://leaderhogakusten.se/kalenderpost/landsbygdskonferens/
https://leaderhogakusten.se/kalenderpost/landsbygdskonferens/
https://bygdegardarna.se/foreningsarbete/forening/utvecklings-och-hallbarhetscheckar/
https://bygdegardarna.se/foreningsarbete/forening/utvecklings-och-hallbarhetscheckar/
https://ideriket2030.se/
https://ideriket2030.se/
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• Bygderådet, Alf– Just nu engagerar sig Bygderådet mycket i 

frågor kring avlopp och vindkraft. Tillsynsarbetet av enskilda 

avlopp är ett stort problem, inte minst med de höga 

kostnaderna som råder, behövs vidare dialog i närtid. Gällande 

vindkraft råder det olika viljor kring vindkraftsetableringar i 

bygderna. Diskussion om ersättningsnivåer om Bygdemedel 

där vindkraftsetableringar kan bli av behövs menar Alf. 

• Företagarna Umeå, Torbjörn –  Torbjörn berättar om det 

pågående projektet Living LAB där testet med 

volontärsskjutsen blev väldigt lyckat. Volontärsskjutsen har 

inneburit att personer i testområdet har kunnat boka sin resa 

via appen Freelqway och sedan fått kostnadsfri skjuts av ca 20 

volontärer under 17 mars-15 maj. Läs mer om projektet här: 

Aktuellt - Smart Landsbygd 

• Bore Sköld, Vänsterpartiet – Den senaste tiden har det varit 

fokus på budgetberedning och skolpolitik, inte minst då det 

råder stor oro över skolnedläggningar i och med att färre barn 

föds som i sin tur påverkar skolans budget negativt.  Det pågår 

också ett arbete med att omorganisera hemtjänst och 

äldreomsorg särskilt på landsbygden.  

• Ordförande LRF kommungrupp, Ingvar – LRF tycker att det i 

dagsläget råder svagt samarbete med kommunen och att det 

bör förbättras. Här pågår ett arbete med LRF just nu är ute och 

träffar politiker och tjänstepersoner i Umeå kommuns 

kommunledning, där de hittils träffat Centerpartiet och 

Moderaterna. Utöver det engagerar sig LRF i remissen kring 

vindkraftsetableringen i Tavelsjö 

• Umeå universitet, Marco Eimermann– Umeå Universitet och 

institutionen Kulturgeografi deltar i ett Formas-projekt 

tillsammans med Kramfors kommun som handlar om att 

undersöka vilken roll mötesplatser har för att bidra till en 

hållbar landsbygdsutveckling. Läs mer om projektet här: 

Hållbara mötesplatser på landsbygden | Kramfors kommun 

• Elmer Eriksson, Moderaterna –Likt Bore beskrev är skolan 

under press samtidigt finns ett önskemål om att behålla och 

utbilda personal för att säkerställa kvalitet inom skola. Elmer 

tycker också det är viktigt att stärka samverkan med LRF för 

https://smartlandsbygd.com/living-lab/aktuellt/
https://www.kramfors.se/kommun--demokrati/kramfors-utvecklar/hallbara-motesplatser-pa-landsbygden.html


 

8 (9) 

att på så vis tillsammans med LRF kunna stödja närproduktion 

och investeringar i närodlat.  

• Enskild företagare, Häljegård, Kristina– Kristina berättar att 

ökad efterfrågan på lokalproducerat kött den senaste tiden 

har bidragit till att bönder också börjat få bättre betalt. 

Kristina berättar också att några av Häljegårds får kommer att 

flytta ut till Norrbyskär nästa sommar vilket hon ser mycket 

framemot.  I år kommer det däremot att byggas stängsel. 

• Mattias Larsson, Centerpartiet: – Mattias berättar att endast 

3 % av offentlig mat är lokal och att fokus borde vara på att 

tillåta och öka den lokala maten i offentliga verksamheter. Han 

berättar också att ett stort nationellt arbete pågår för att 

förbättra krisberedskap och säkerställa lager av mat, bränsle 

och vatten som fungerar även i fredstid. 

Hur mår dom gröna 

näringarna i Umeå 

Kommun?  

Ingvar Persson, 

ordförande 

kommungruppen LRF 

 

Ingvar visade en presentation och berättade om hur dom gröna 

näringarna i Umeå Kommun mår (se bifogat).  

Sammanfattningsvis har det skett en minskning i jordbruksareal och 

produktion sedan 1981 med 14 %. Antalet mjölkkor har halverats, 

spannmålsodlingen minskat kraftigt, potatisodling sjunkit markant. 

Självförsörjningsgraden är låg – endast 25-30 % av maten odlas lokalt, 

vilket är en väckarklocka. Anledningarna är ekonomiska, då 

investeringar och drift inte går ihop. Potatis och viss mjölk- och 

köttproduktion finns dock potential för att öka, med bland annat 

utländska investerare. 

En stor utmaning för lantbrukare är bankernas motvilja att finansiera 

nyetablering och generationsskiften. 1981 fanns 1500 leverantörer 

idag finns 160 leverantörer.  

Ingvar lyfter också fram Forslunda, d.v.s. att det är en viktig 

utbildnings- och utvecklingsplats för lantbruket i länet och måste 

bevaras. 

Gällande kommunens roll så betonar Ingvar att kommunen kan öka 

efterfrågan på lokalproducerat genom upphandling, men 

lagstiftningen gör det svårt att ställa krav på närodlat. Här har dock 
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Umeå Kommun infört dynamiska upphandlingar som möjliggör att 

kommunen kan handla mindre volymer av lokala producenter.  

Inför landsbygdsdag 8 

oktober. 

Programgrupp 

landsbygdsagen Alf, 

Mattias, Elin, Jennie 

och Linn 

 

Linn berättar att hon och Jennie planerar för ett liknande upplägg i år, 

d.v.s. att dagen kommer arrangeras på Strömbäck Folkhögskola 8 

oktober kl.8.30-17. Syftet med dagen är likt förra året att 

uppmärksamma Umeå kommuns landsbygder, visa på den livskraft 

som finns och de utvecklingsarbeten som pågår. Målgruppen är 

politiker och tjänstepersoner. Linn berättar också att hon och Jennie 

skickat ut en save the date till nämnderna och att de inom kort ska 

skicka ut en save the date till förvaltningarna och tjänstepersoner.  

Till skillnad från förra året kommer årets landsbygdsdag präglas av ett 

desto mer interaktivt program med bland annat dialog i smårum och 

politikerdebatt. Se ett utkast på programförslag i bifogad 

presentation. 

Inspel Maria: Kommer det ges möjlighet för organisationer att ställa 

ut utanför aulan, exempelvis Leader mfl? Linn och Jennie tar med sig 

frågan i planeringsarbetet.  

Hembygdsföreningen 

Umbygda (Eva guidar) 

Eva guidar oss runt hembygdsområdet och berättar om Umbygda. Läs 

er på hemsidan: https://www.hembygd.se/umbygda 

Övrigt • Elin påminner om att meddela antal körde km samt eventuella 

parkeringskvitton. 

Kommande LBR möten 

2025 

• 11 september (ev Forslunda) 

• 4 december  

Sammanställt av: 

Elin Lindqvist för Mikael Berglund, Jennie Bergvall Kalén och Linn Alexandersson  

Webbsida: www.umea.se/lbr 

https://www.hembygd.se/umbygda
http://www.umea.se/lbr

